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Agrárminiszter: fenn kell tartani az ukrán gabona behozatali tilalmát 
2023. szeptember 12. – MTI, Hirado.hu, Kormany.hu, 24.hu, ORIGO, Demokrata, Mandiner 

Az Ukrajnából a szomszédos tagállamokba irányuló gabona behozatal tilalmát előíró 

rendkívüli intézkedést továbbra is fenn kell tartani - közölte Nagy István agrárminiszter, aki 

Florin-Ionut Barbu román mezőgazdasági és vidékfejlesztési tárcavezetővel egyeztetett 

kedden, Bukarestben. A tárca közleménye szerint a miniszter arra emlékeztetett, "hogy 

rendkívüli időket élünk, a kihívásokra pedig közös megoldásokat kell találni. Az uniós 

importtilalmat igazoló rendkívüli körülmények továbbra is fennállnak, ezért az ukrán gabona 

behozatali korlátozását továbbra is meg kívánjuk őrizni." Hangsúlyozta, "a tranzitszállításokat 

Romániához hasonlóan mi is engedjük, nem akarunk Ukrajnának ártani, a gazdáink 

versenyképességét azonban meg kívánjuk őrizni". Kiemelte, "a magyar gazdák érdekeit minden 

lehetséges eszközzel meg fogjuk védeni. Azon kell tovább dolgoznunk, hogy az ukrán gabona 

minél gyorsabban a kikötőkbe érjen és megtalálja korábbi hagyományos piacait Észak-

Afrikában, vagy a Közel-Keleten" - tette hozzá. 

 

Rendkívüli lépest fontolgat Kijev a nemzeti kisebbségi jogok ügyében 
2023. szeptember 12. – Mandiner, Magyar Nemzet, Index 

Már a héten megkezdődhetnek a tárgyalások a nyelvhasználattal kapcsolatban. Ukrajna készen 

áll arra, hogy változtasson a nemzeti kisebbségeket érintő törvényeken az Európai Unióhoz 

való csatlakozási folyamat előre mozdítása érdekében – mondta Olga Sztefanisina, ukrán 

miniszterelnök-helyettes. Sztefanisina azt közölte, hogy Ukrajna készen áll változtatni a 

nemzeti kisebbségeket, például a kárpátaljai magyarokat érintő – főleg oktatási jellegű – 

törvényeken, amennyiben „megszületik a megfelelő egyensúly” az ukrán és a más nyelveken 

való tanítás közt – írta meg a Financial Times. Kiemelték, hogy a korrupciós problémák mellett 

a nemzeti kisebbségek jogait érintő intézkedések képezték eddig a legnagyobb akadályt 

Ukrajna EU-s csatlakozási folyamatában. 

 

Elkezdődött az oktatás a bánffyhunyadi magyar óvodában 
2023. szeptember 12. – MTI, maszol.ro, Krónika 

Egyházi magánintézményként kezdődött el az oktatás a bánffyhunyadi magyar óvodában, 

miután a Kolozs megyei város önkormányzata nem hagyta jóvá, hogy az állami iskolahálózat 

részévé váljon a magyar támogatással épült ingatlan. Kató Béla erdélyi református püspök a 

keddi tanévnyitó és hálaadó ünnepségen úgy fogalmazott, hogy az óvoda építésének történetét 

nézve a bánffyhunyadi magyarság azt gondolhatta, hogy a földi hatalom a legnagyobb, amivel 

szemben nincsenek eszközök. Most mégis ünnepelhet, mert elhitte, hogy a hatalom nem az 

V
e

ze
tő

 h
ír

e
k

 

https://hirado.hu/kulfold/cikk/2023/09/12/agrarminiszter-fenn-kell-tartani-az-ukran-gabona-behozatali-tilalmat
https://mandiner.hu/belfold/2023/09/rendkivuli-lepest-fontolgat-kijev-a-nemzeti-kisebbsegi-jogok-ugyeben
https://maszol.ro/belfold/Elkezdodott-az-oktatas-a-banffyhunyadi-magyar-ovodaban


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2023. szeptember 13. 

. 

 

emberé, hanem az Istené – mondta. „Nem kívánok kárhoztatni senkit és semmit, hanem hálát 

adni Istennek, hogy a bánffyhunyadi magyar reformátusok képesek voltak arra, hogy 

megszervezzék, mellé álljanak, bátorságuk van arra, hogy elindítsanak egy önálló, magán és 

egyházi kombinációban történő oktatást” – mondta a püspök. Emlékeztetett, hogy egy éve 

mérföldkőnek tekintették az óvoda megépültét, és azt hitték, épülhet az iskola is, a folytatást 

pedig sokan kudarcként élték meg. 

 

Tanévkezdés Fehér megyében: nincs különösebb okuk a panaszra a magyar 

iskoláknak 
2023. szeptember 12. – maszol.ro 

Fehér megyében a tanév első napján, szeptember 11-én összesen 47 950 beiskolázott szerepelt 

a hivatalos nyilvántartó informatikai rendszerben, a SIIR-ben. Ez a szám magába foglal 

mindenkit, bölcsődésektől elkezdve a végzősökig, a szakiskolásokat és az esti tagozatosokat is 

beleértve, és mindebből 1056 magyar tagozatos. Korántsem ideális körülmények uralkodnak 

mindenütt, ám – szórványközösségek lévén – a pedagógusok örvendenek annak, hogy nem 

csökkent sehol drasztikusan a tanulók létszáma, sőt néhány településen épp ennek az 

ellenkezője következett be. Ugyanakkor arra is van több példa, hogy helyi önkormányzatok 

illetve egyesületek közreműködésével, különböző beruházások, eszközfejlesztések valósultak 

meg, amelyek az oktatás minőségét hivatottak növelni. A pozitív irányba való elmozdulásban 

óriási szerepe van az Iskola Alapítványnak illetve a Rákóczi Szövetségnek is, amelyek a délutáni 

oktatás fenntartói illetve az újonnan érkezett kisbusz-program révén minden magyar gyerek 

számára megteremtik az anyanyelven való tanulás lehetőségét. 

 

Borboly Csaba vagy Tánczos Barna? - Csütörtökön dől el, ki lesz a csíki szervezet 

elnöke 
2023. szeptember 12. – maszol.ro 

Iktatta jelölési dossziéját a Csíki területi szervezet elnöki tisztségére Tánczos Barna. A volt 

környezetvédelmi miniszter a szeptember 14-ei tisztújító közgyűlésen a mostani vezetővel, 

Borboly Csaba Hargita megyei tanácselnökkel mérkőzik meg a pozícióért.  A politikus hétfői 

Facebook posztjában közölte: megkaptam a 25 helyi RMDSZ-szervezet többségének 

támogatását. Hozzátette: a helyi szervezetek háromnegyede nem állt ki a területi szervezet 

jelenlegi elnöke mellett. „Tudom, hogy a választás a küldöttek szavazatai alapján történik, de 

ez a jelzés már egyértelmű: a jelenlegi elnök elveszítette a helyi szervezetek támogatását, 

megszűnt a valós párbeszéd a helyi szervezetekkel, az emberekkel" - fogalmazott a volt 

miniszter. Mint írta, a csíki RMDSZ-es csapat az elmúlt években bizonyított: hatékonyan 

képviselte a közösséget, jó eredményeket mutatott fel a helyi önkormányzatokban, a megyei 

önkormányzatban, parlamentben és a kormányzás alatt egyaránt. 
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Belekötött Gábor Áron kézdivásárhelyi szobrába Mihai Tîrnoveanu 
2023. szeptember 12. – maszol.ro 

A céhes város 2015. december elsejétől, azaz Beke István és Szőcs Zoltán őrizetbe vételétől 

kezdődően előszerettel keresi fel Mihai Tîrnoveanu, Nemzet útja (Calea neamului) nacionalista 

egyesület és tagsága. Legtöbbször december elsején parádéznak néhány száz követőjük 

társaságában, de most már Avram Iancu halálának évfordulóján is úgy tartották célszerűnek, 

ha arról Kézdivásárhelyen emlékeznek meg. Tîrnoveanu egyébként a felvételt készítő Elena 

asszony (a közzétett videón nem hangzik el a családneve) valamint Gabriel Ungureanu és Mihai 

Berchiu társaságában tett tiszteletköröket Kézdivásárhely főterén, az egyesület elnöke egy 

Avram Iancu portréval, kísérői pedig a román trikolórral meneteltek. 

 

Magyar állami kitüntetéseket adtak át Csíkszeredában 
2023. szeptember 12. – maszol.ro, Krónika 

Ünnepélyes esemény helyszíne volt Magyarország Csíkszeredai Főkonzulátusa kedden késő 

délután, ahol az augusztus 20-i nemzeti ünnep alkalmából Novák Katalin köztársasági elnök 

asszony által adományozott állami kitüntetéseket adták át. Magyarország Csíkszeredai 

Főkonzulátusának eskütermében Tóth László főkonzul adta át az augusztus 20-i nemzeti 

ünnep alkalmából Novák Katalin köztársasági elnök asszony által adományozott állami 

kitüntetéseket. Mint köszöntőjében Tóth László kiemelte: augusztus 20-as, az államalapítás és 

Szent István király ünnepe a magyarság egyik legrégebbi hagyományokra visszavezethető 

ünnepe. "Mind egyházi, mind világi vonatkozásban évszázadok óta a magyar nemzeti öntudat 

és identitás formálója, fontos eleme önbecsülésünknek" - fogalmazott a politikus. Ezt követően 

rátért az elismerésben részesült erdélyi személyiségek méltatására. 

 

Ünnepi fogadalmat tettek a Márton Áron Tehetséggondozó Központ diákjai  
2023. szeptember 12. – szekelyhon.ro, maszol.ro 

A csíkszeredai Márton Áron Tehetséggondozó Központ tanévnyitó ünnepségén kedden 144 

tanuló tett ünnepi fogadalmat. A Márton Áron Főgimnázium kollégiumába költözve kezdik 

meg az új tanévet, abban a létesítményben, amely hét éves fennállása óta tehetséges székely 

fiataloknak nyújt második otthont és szerteágazó programokat. Ráduly Annamária, a központ 

igazgatója köszöntőjében kiemelte, hogy a csíkszeredai Márton Áron Tehetséggondozó 

Központ 2016. szeptember 12-én nyitotta meg kapuit. Célja, hogy a városban középiskolai 

tanulmányokat folytató tehetséges székely fiatalok, a leendő székelyföldi elit oktatás-

nevelésében évek óta tátongó űrt betöltse. Egyszerre töltjük be az oktató-nevelő intézmény és 

a második otthon szerepét. Hozzátette: a központ jelenleg a Mens Sana Alapítvánnyal karöltve 

az FK Csíkszereda épületében, a Bethlen Gábor Alapkezelő Zrt.-n keresztül a felelős magyar 

kormány támogatásával működik.  
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Pandy Péter: a Szövetség szisztematikus változást szeretne 
2023. szeptember 12. – ma7.sk  

Szisztematikus változást szeretne elérni a szlovákiai magyarság életében a szeptember 30-ai 

szlovákiai előrehozott választáson magyar pártként induló Szövetség - mondta el a párt 

országos tanácsának elnöke a Kossuth rádió Jó reggelt, Magyarország! című műsorban kedden. 

Pandy Péter szerint a választásnak nagy a tétje, a magyarság jövőjéről van szó. Hozzátette, az 

elmúlt évtizedekben a szlovákiai magyarságot „elhanyagolták", a régiók elmaradottak, 

változásra van szükség az infrastruktúra kiépítésével, a befektetések elősegítésével, amivel 

biztosítható a magyarság jövője is. A kampánnyal kapcsolatban azt mondta, ígérgetésekben 

nincs hiány, mindenki próbálja a magyar szavazatokat megszerezni. Abszurdnak nevezte 

például, hogy a Szlovák Nemzeti Párt magyar nyelven hirdeti programját. Pandy Péter szerint 

ha sikerül mozgósítani a magyar ajkú embereket, akkor reális esélye van annak, hogy a 

Szövetség bekerül a szlovák parlamentbe. Bízik abban, hogy ez egy magasabb részvételi 

aránynál is összejöhet. 

 

Szarka Tamás: Három éve rengeteg magyar szavazott szlovák pártokra! Ezt a 

hibát most ne kövessük el! 
2023. szeptember 12. – ma7.sk  

Szarka Tamás Kossuth-díjas zenész, zeneszerző elmondta, a szlovákok gyakorta kérdezik, 

miért élnek magyarok Szlovákiában. A szerző úgy érzi, Otthon vagyunk című dala erre is választ 

ad. Szarka Tamás az M1 Felvidék választ című műsorában elmondta: „Már nagyon itt lenne az 

ideje, és már nagyon elvárom magunktól, hogy eljuttassuk a képviseletünket a parlamentbe, 

ahova már tíz éve nem küldtünk képviselőt." Az előadóművész szerint ehhez csak az szükséges, 

hogy „szeptember 30-án kilépjünk a komfortzónánkból, és bedobjuk azt a voksot." Szarka 

Tamás a professzionális politikusoktól azt várja, hogy megoldják az emberek mindennapos 

problémáit. „A szlovák politikusok gyakran mondják, nincs képviseletetek, nincs, aki a 

parlamentben magyarul megszólaljon" – mondta Szarka Tamás, hozzátéve, legutóbb sokan 

elkövették azt a hibát, hogy szlovák pártokra szavaztak. „Most ne kövessük el ezt a hibát" – 

mondta. 

 

Csáky: Miért vagyunk 30 évvel a rendszerváltás után elégedetlenek 
2023. szeptember 12. – ma7.sk  

Szeptember 10-én Gútán, a tájházban mutatta be Csáky Pál a Hit és illúzió című könyvét. A 

kötetben történelmi témájú színdarabok olvashatóak. A bemutatón Boráros Imrétől és Petrécs 

Annától részletek hangzottak el a könyvből.  A Magyar Asszonyok Ligája nevében Németh Iveta 

nyitotta meg a könyvbemutatót, házigazdaként Halász Béla, polgármester köszöntötte a szerzőt 

és a résztvevőket. Mint mondta, Csáky Pál író és politikus, akinek ez a mostani a 28. könyve. 

Csáky Pál a köszöntők után kifejtette: Szlovákiában is éles a helyzet, bármit lehet tőle kérdezni, 
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nála nincs tabutéma. A mostani bemutatóra a Hit és illúzió mellé elhozta A penge élén című 

korábbi könyvét is. Ezzel kapcsolatban elmondta, az ő szülei és nagyszülei generációja, ha talált 

az udvaron egy elgörbül szöget – eltették, mert jó lesz az még valamire. Ő ugyanezt tette, 

amikor a kormányhivatalban vagy képviselőként dokumentumok mentek keresztül a kezén – 

ami érdekes lenyomata volt az eseményeknek azt eltette, hogy majd csinál vele valamit, így jött 

össze 450 kilogrammnyi papír.  

 

XVI. Czinka Panna Fesztivál Sajógömörben 
2023. szeptember 12. – felvidek.ma  

Szeptember 9-én, szombaton valósult meg a XVI. Czinka Panna Fesztivál Sajógömörben, a 

rendezvény névadójának, a híres cigányprímás, Czinka Pannának szülőfalujában. A 

rendezvény koszorúzási ünnepséggel kezdődött Czinka Panna mellszobránál, ahol a 

főszervező, a Csemadok Rimaszombati Területi Választmánya elnöke, Tóth Csilla mondott 

ünnepi beszédet. „A koszorúk elhelyezése után cigányzenével vonultak a résztvevők a helyi 

kultúrházba, ahol a község polgármestere, Jankósik Zoltán üdvözölte a jelenlévőket és 

ünnepélyesen megnyitotta a fesztivált. A műsorban két ismert és közkedvelt nótaénekes, Dóka 

Zsuzsa és Bősi Szabó László, a „Felvidéki Nótapáros” lépett fel a kiváló fiatal zenész, ifj. Botos 

Béla és népi zenekara közreműködésével. A rendezvény háziasszonya, mint eddig szinte 

minden alkalommal, Polgári Mária volt. A szervezők ezúton is köszönik valamennyi 

közreműködőnek a színvonalas, jó hangulatú estet, a jelenlévőknek pedig a megtisztelő 

részvételt” – tudtuk meg Povinszky Elvirától, a Csemadok Rimaszombati Területi 

Választmánya titkárától. 

 
Sorra tűnnek el a Vajdaságban a latin betűs táblák, a szerb kormány szerint 

balesetveszélyes a többnyelvűség 
2023. szeptember 13. – Telex.hu 

Szerbiában a jogszabályok szerint cirill és latin betűvel is ki kell írni a települések nevét szerbül, 

illetve a térségben élő kisebbség nyelvén is, így a Vajdaságban magyarul. Az utóbbi hetekben 

azonban a magyarlakta területeken jó pár helyen kicserélték a táblákat, és azokon már csak 

cirill betű látható. Ez a vajdasági magyar szervezetek szerint a kisebbségek elleni támadásként 

is értelmezhető. A Szabad Magyar Szó cikke szerint a szerb–magyar határtól nagyjából harminc 

kilométerre fekvő Zenta, Ada és Magyarkanizsa melletti utakról is eltűntek a latin betűs táblák. 

Erről mi is megbizonyosodtunk vajdasági utunk során: Zentáról Magyarkanizsa felé autózva 

kaptunk lencsevégre párat, de Martonos és a szerb–magyar határ mentén fekvő Horgos 

környékén is szép számmal találtunk ilyeneket. 
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Nagyszabású rendőrségi akció indult Észak-Vajdaságban 
2023. szeptember 12. – Vajma.info 

Az egyre gyakoribb migránsösszecsapások után kedd reggel nagyszabású rendőrségi akció 

kezdődött Észak-Vajdaság több településén, Zombor, Szabadka, Nagykikinda környékén, írja 

a Nova.rs portál. A cél az embercsempészbandák felszámolása. Már az első pár órában nagyobb 

mennyiségű fegyvert találtak a rendőrök. Az akcióban a belügyminisztérium nagyszámú 

munkatársa vesz részt, s a helyszínen van Bratislav Gašić miniszter is. A Pannon RTV 

információi szerint a szerbiai csendőrség és a terrorizmus felszámolásáért felelős különleges 

egység tagjai nagy erőkkel vonultak ki a Szabadka környéki erdős területekre, ahol drónokkal 

a levegőből is vizsgálják a terepet. A rendőrök azt követően kezdték meg az illegális 

bevándorlók felkutatását célzó akciójukat, hogy a napokban több fegyveres leszámolás is 

történt a migránsok között. 

 

Ünnepélyes tanévnyitó a MATE zentai kihelyezett tagozatán 
2023. szeptember 12. – Magyarszo.rs 

Kedden délelőtt a Magyar Agrár - és Élettudományi Egyetem zentai kihelyezett tagozatán 

tanévnyitó ünnepséget tartottak, valamint kiosztották a végzős tanulóknak a diplomáikat. A 

MATE kihelyezett tagozata végre elfoglalhatta új épületét az Ősz utcában. Az ünnepségen részt 

vett Pásztor István, a Vajdasági Magyar Szövetség elnöke, Fremond Árpád, a Magyar Nemzeti 

Tanács elnöke, Juhász Bálint, a Prosperitati Alapítvány ügyvezetője, dr. Gyuricza Csaba, a 

MATE rektora, valamint az intézmény vezetősége. A tanulókat dr. Lengyel László köszöntötte 

és elmondta, hogy nagy öröm számukra, hogy végre az új épületben fogadhatták az elsős 

tanulókat. – Örülünk, hogy mindazon szervezetek képviselői eljöttek, akik segítettek az épület 

felújításában. Ezek a szervezetek fontosnak tartják azoknak a generációknak az oktatását, 

amelyeken az itteni magyar föld jövője múlik, ők megérdemelnek egy ilyen szép intézményt. 

 

Március előtt választások lesznek Szerbiában 
2023. szeptember 12. – PannonRTV 

Ezt az államfő jelentette be. 2024 márciusa előtt megtarthatják a választásokat Szerbiában - 

mondta a szerb államfő Nišben. Aleksandar Vučić kijelentette, hogy tudomásul vette az 

ellenzék kérését, amelyet levélben közöltek vele és hamarosan választ is kapnak. Elégedettek 

lesznek, legkésőbb március 2-án, de lehet, hogy előbb is választásokat tartanak Szerbiában. A 

szerb államfő egyébként az osztrák Palfinger cég gyárának építési munkálatait tekintette meg 

Nišben. 

                   
Bocskor Andrea: az EU lépjen fel az ukrajnai kisebbségi jogok védelmében 
2023. szeptember 12. – Karpatalja 

Az ukrajnai kisebbségi politika kapcsán szólalt fel Bocskor Andrea, a Fidesz EP-képviselője az 

Európai Parlament plenáris ülésén. A képviselő elmondta, hogy az országban másfél éve tart a 
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https://www.vajma.info/cikk/vajdasag/28899/Nagyszabasu-rendorsegi-akcio-indult-Eszak-Vajdasagban.html
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háború. Szavai szerint a kárpátaljai magyarság is kiveszi a részét a teendőkből: katonai 

szolgálatot teljesítenek, illetve belső-ukrajnai menekülteket fogadnak be. Bocskor Andrea 

rámutatott, hogy mindezek ellenére a kisebbségek, így a magyarság jogai is 2017 óta 

folyamatosan szűkülnek. „Az EU, a Velencei Bizottság és több uniós tagország is kérte már 

Ukrajnát, hogy garantálják a nemzetközi kötelezettségvállalások szerinti kisebbségi jogokat, 

állítsák helyre a korábbi anyanyelvi és oktatási jogokat. Ez a 2022-es kisebbségi törvényben 

nem valósult meg, de az első olvasatban elfogadott módosítási tervezet sem orvosolja a főbb 

gondokat.  

 

Kanadából érkezett adomány az ungvári magyar ovisoknak 
2023. szeptember 12. – Kiszo.net, Karpat.in.ua 

A Kanadai Magyarok Országos Szövetsége támogatásával és Magyarország Ungvári 

Főkonzulátusa közreműködésével nagyértékű adományt nyújtottak át az Ungvári Fenyőfácska 

Óvoda magyar csoportjának. A fejlesztéssel a gyerekek nyelvtanulás iránti elkötelezettségét, 

illetve az anyanyelvhez való ragaszkodásukat kívánják erősíteni. Nem titkolt cél az sem, hogy a 

támogatással a magyar csoport presztízsét szeretnék növelni, mondta el a Kanadai Magyarok 

Országos Szövetsége és az Extra Hungariam Alapítvány elnöke. Vaski Gábor megjegyezte, már 

évek óta támogatják a magyarságot, és az utóbbi években kiemelt figyelmet fordítanak a 

kárpátaljaiakra. – Áprilisban rendeztünk egy nagyszabású koncertet, mely jegybevételéből 

jelentős összeg gyűlt össze, és úgy gondoltuk, hogy ezt a kárpátaljai gyermekek támogatására 

fordítjuk – mondta el a Kanadai Magyarok Országos Szövetségének vezetője. – Májusban 

Magyarország Ungvári Főkonzulátusával felmértük a vidéket, és arra az elhatározásra 

jutottunk, hogy ezt az óvodát fogjuk támogatni. 

 

Tovább folytatódott a munkácsi iskola megalázása 
2023. szeptember 12. – Karpat.in.ua 

Tovább folytatódik a munkácsi II. Rákóczi Ferenc Középiskola kálváriája. A megalázó 

tanévnyitót követően, amikor is az intézmény újonnan kinevezett igazgatója, Marija Pauk 

betiltotta a magyar szimbólumok használatát, most a Magyar Nép története nevű tantárgyat 

szeretné kivétetni az órarendből. Minderről az iskola közösségi oldalán számoltak be. Egy 

másik, szintén új bejegyzésben pedig ez áll: „Új hét, új arc. Háromra nőtt az iskolaellenes 

iskolavezetés: – óvodavezető, iskolában sosem dolgozó igazgató; – ukrán tanár, 

iskolairányításban járatlan igazgatóhelyettes; – tanári diplomával nem rendelkező, iskolában 

sosem tanító nevelésügyért felelős igazgatóhelyettes. Le lehet vonni a következtetéseket. 

Kitartunk!” – áll a posztban. 

 

Megkezdték a tanévet az Egán Ede Szakképzési Centrum diákjai 
2023. szeptember 12. – Karpat.in.ua 

A tiszapéterfalvai református templom adott otthont a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar 

Főiskola Egán Ede Szakképzési Centrum péterfalvai, beregszászi és nagydobronyi 
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központjainak közös tanévnyitó ünnepségére. Az idei tanévben 148 elsős diák kezdi meg az 

oktatást a három képzési központban. Az esemény Kárpátalja történelmi zászlóinak 

bevonulásával és a főiskola himnuszának eléneklésével vette kezdetét. Ezt követően Kobrin 

Mihály helyi református lelkész hirdette Isten igéjét. Az ünnepségen a diákokat köszöntve 

Csirpák Zoltán, az Egán Ede Szakképzési Centrum újonnan kinevezett igazgatója kiemelte: a 

szakképző centrum a magyar kormány támogatásával öt évvel ezelőtt azzal a céllal jött létre, 

hogy minél több tanulni vágyó számára korszerű európai tudást biztosítsanak, s ezáltal a 

fiatalok piacképes szakmához juthassanak. 

 

Nőtt az import és az export is Kárpátalján 
2023. szeptember 12. – Kárpátalja.ma 

Január és augusztus között több mint 90,5 ezer vámáru-nyilatkozatot adott ki a kárpátaljai 

vámhivatal – tudatta a Zakarpattya Online internetes hírportál. Az import összértéke ebben az 

időszakban 64,3 milliárd hrivnyát tett ki, ami 25%-kal több, mint a tavalyi év ugyanezen 

időszakában volt. Csehországból 37,7 milliárd hrivnya értékben, Magyarországról 34,7 milliárd 

hrivnya értékben, Szlovákiából 16,6 milliárd hrivnya értékben, Spanyolországból 6,8 milliárd 

hrivnya értékben, Olaszországból 6,3 milliárd hrivnya értékben, Németországból 5,2 milliárd 

hrivnya értékben, Kínából 5 milliárd hrivnya értékben, Romániából 4,9 milliárd hrivnya 

értékben, Lengyelországból 3,7 milliárd hrivnya értékben, Ausztriából pedig 3,5 milliárd 

hrivnya értékben importáltak különböző termékeket. 

 

Üstben főztek szilvalekvárt a „Pro Agricultura Carpatika” gazdaasszony tagozata 

szervezésében 
2023. szeptember 12. – Karpat.in.ua 

Az ősz a befőzések ideje. Ilyenkor kerül üvegbe a vidékünkön elterjedt és közkedvelt szilva is. 

Vannak, akik kompótként teszi télre, de leggyakrabban lekvárt főznek belőle. Elődeink ezt nagy 

üstben tették. Ezt a hagyományt elevenítette fel a Pro Agricultura Carpatika civil szervezet 

gazdaasszony tagozata. A Nagydobronyi Magyar Ház udvarán szorgos kezek mossák tisztára a 

frissen szüretelt szilvát. Aztán persze ki kell magolni. Mindezt a lekvár főzés előestéjén 

elvégezték az asszonyok. Ebben az esetben erre nem volt szükség, hiszen a gazdaasszony 

tagozatnak Kárpátalja számos településén vannak tagjai. A szilvát Rafajnáról ajánlották fel, 

ahol az idén bőséges a termés. 

 

Templombúcsút tartottak Mezőgecsében 
2023. szeptember 12. – Kárpátalja.ma 

A Mezőgecsei Görögkatolikus Egyházközség szeptember 8-án tartotta Kisasszony-napi 

templombúcsúját, melyen a helyi hívek mellett más településekről érkező zarándokok is részt 

vettek. Szűz Mária születésének ünnepén a Beregszászi Magyar Görögkatolikus Esperesi 

Kerület jelen lévő áldozópapjai végeztek szent liturgiát. Szentbeszédet Virág Szabolcs 

beregszászi görögkatolikus pap mondott. Megemlékezett Szűz Mária szüleiről, Joakimról és 

Annáról, akik hosszú évtizedeken keresztül vártak a gyermekáldásra, mely végül idős korukban 
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következett be. Mindvégig hűségesek maradtak Istenhez, s végül megadatott nekik az, amire 

vágytak. Nem akkor, amikor ők akarták, hanem akkor, amikor Isten alkalmasnak találta az 

időt. Így kell ennek lennie mindenki életében. A megfelelő időre pedig nem csupán várakozni 

kell, hanem fel is kell arra készülni. 

 
 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2023. szeptember 12 – Kossuth Rádió 

 

A legutóbbi felmérés szerint 5,2 százalékkal parlamenti párt lenne a Szövetség. A magyar párt 

minden szakterületen készül a parlamenti munkára, hiszen számtalan területen nagy a 

lemaradás. Mostanában azonban a szlovákiai oktatásügyben pozitív változások indultak el. 

Ezeket kellene megtartani s a magyar szakértők javaslatai alapján kiegészíteni, véli Andruskó 

Imre, a Selye János Gimnázium igazgatója, a Szövetség képviselőjelöltje, akivel Haják Szabó 

Mária beszélgetett. 

 

A Tanügyminisztérium jóváhagyásával a nagyváradi Lorántffy Zsuzsanna Református 

Gimnáziumhoz kerültek a Nicolae Balcescu iskola magyar tagozatos diákjai, illetve az őket 

tanító, véglegesítéssel rendelkező pedagógusok. A Királyhágómellkéi Református 

Egyházkerület tavaly ajánlotta fel épületét a Balcescuba járó diákok számára, akik most már 

adminisztrációs szempontból is az egyházi iskolához tartoznak.  

 

Bár még nyárias az idő, de a naptár már szeptembert mutat s nemcsak az iskolakezdés miatt 

gondolunk egyre többet az őszre és a közelgő télre. Ismét egyre több feladat hárul a Kárpátalján 

működő karitatív szervezetekre. Az elhúzódó háború és a mélyülő gazdasági válság miatt 

folyamatosan nő a kiszolgáltatott családok száma. 

 

Kolcsár Károly, Maros megyei RMDSZ-es képviselő parlamenti irodája tanácsadói 

szolgáltatást indít egyéni vállalkozók, kis- és középvállalkozások, mezőgazdászok számára. A 

tanácsadás egyaránt szól a már működő, valamint a tervezett vállalkozásoknak is. A leendő, 

fiatal vállalkozóknak nyújtandó szakmai útba igazítás, a jogi, pénzügyi tájékoztatás a 

szülőföldön való boldogulást is szolgálja - hangsúlyozza Kolcsár Károly. 

 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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Amit Marosvásárhelyen most kezdeményeznek, az Vajdaságban már jól működik. 

A délvidéki magyar vállalkozók közötti kapcsolatok kiépítése volt az egyik legfőbb célja a múlt 

héten, Palicson megrendezett Connect & Grow elnevezésű szakmai konferenciának. A 

Prosperitati támogatásoknak köszönhetően a vállalkozások az elmúlt időszakban 

megerősödtek, így most a világgazdasági válság kihívásait is sikeresen állják, mondja Tóth 

Tamás, a Vajdasági Magyar Vállalkozók Egyesületének elnöke. 

 

Valódi erdélyi táncház találkozóvá nőtte ki magát az a rendezvény, amelynek mottója a ,,Több 

mint száz zenész, több mint ezer táncos, több mint táncház találkozó.” Idén először mind a hat 

erdélyi magyar hivatásos táncegyüttes nem csupán fellépett a gálaműsoron, de - ami 

különlegessé tette, hogy együtt létek fel. Ennek eredménye egy hátborzongatóan megható 

produkció lett, amikor több mint kétszáz csizma sarka egyszerre koppant a székelyudvarhelyi 

sportcsarnokban és több mint száz torokból csendült fel a dal. Az ezt megelőző három napban 

egymást váltották az amatőr és hivatásos néptáncegyüttesek a székelyudvarhelyi városi park 

szabadtérti színpadán. Úton-útfélen rokolyások lepték el a várost és muzsika szólt a 

legváratlanabb helyeken is a hétvégén. 


